
Rada Gminy Chełmno
ROO.II/AW.0052-XXIII/09

Protokół
Z obrad

XXIII Sesji Rady Gminy Chełmno

W dniu 26 czerwca 2009 roku w godz. Od 10.00 do 12.30 w Urzędzie Miasta w Chełmnie, sala
nr 4, odbyły się obrady XXIII  Sesji Rady Gminy Chełmno.

W obradach udział wzięli radni:

Zaproszeni goście:

1. Krzysztof Wypij – Wójt Gminy Chełmno
2. Janusz Wojtaszewski – Sekretarz Gminy;
3. Krystyna Sawicka – Skarbnik Gminy;
4. Anna Woelke – protokolant.

Sołtysi:
1. Leszek Iwanowski – Sołtys Dolnych Wymiarów;
2. Mirosław Kozdrój – Sołtys Nowych Dóbr;
3. Krystyna Iwańska – Sołtys Starogrodu Górnego;
4. Tomasz Stefański – Sołtys Borówna;
5. Ryszard Szociński – Sołtys Małych Łunaw;
6. Zbigniew Kiljan – Sołtys Wielkich Łunaw;
7. Genowefa Urtnowska – Sołtys Kolna;
8. Tomasz Narolski – Sołtys Podwieska.

Ad. 1.

Elżbieta Zawal
Lech Orzech
Jan Kaczmarczyk
Krzysztof Madej
Piotr Trzpil
Janusz Jakubowski
Zygmunt Urtnowski
Kazimierz Pasiński
Cezary Mikrut
Mieczysław Urbański
Ewa Szczęch
Zbigniew Kłos
Henryk Krzywdziński
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Posiedzenie  otworzył  Przewodniczący  Rady  Pan  Henryk  Krzywdziński  przywitał  obecnych
radnych i  pracowników UG. Poinformował,  że sesja odbywa się  na wniosek Wójta  w trybie
nadzwyczajnym.
Na podstawie listy obecności (Zał. Nr 1) stwierdził quorum. 

Przewodniczący przedstawił wniosek Wójta o zwołanie Sesji w trybie nadzwyczajnym (Zał. Nr
2).
Przewodniczący przedstawił porządek obrad (Zał. Nr 3).
Nie zgłoszono zmian. P. Przewodniczący poddał porządek pod głosowanie. Wynik głosowania:
13 „za” na 13 obecnych podczas głosowania.

Ad. 2.
Sprawa funduszu sołeckiego. (zał. Nr 4)
P. Przewodniczący poinformował, że fundusz sołecki istniał wiele lat w naszej gminie, niestety
powstał  akt  wyższego rzędu, który likwiduje nasz dotychczasowy „system” i  gmina musi się
podporządkować. Rada Gminy decyduje o wprowadzeniu bądź niewprowadzeniu funduszy.
P. Wójt  poinformował, że ustawa została podjęta przez Sejm 20 lutego tego roku. W Gminie
Chełmno odpisy wynosiły 20% od podatku,  oznaczało  to  30-150 zł  na  jednego mieszkańca,
Funkcjonowało również dofinansowanie dla sołectw do inwestycji 1 do 3, 2 do 3 i 1 do 1. Jako
jedna  z  nielicznych  gmin  posiadaliśmy  odpisy  by  sołectwa  prowadziły  własną  gospodarkę
finansową i czuły się samorządne. Działało to bardzo sprawnie, cały czas się rozwijało. Nowa
ustawa blokuje pewne działania Rad Sołeckich. Raz uchwalony budżet nie może być zmieniony.
Wiele sołectw zyska, ale niestety kilka też straci. Idea jest nadal taka, żeby pomagać sołectwom
w ich inicjatywach. Niestety jeśli pieniądze nie zostaną przez sołectwo wykorzystane przepadają
z końcem roku.
P. Skarbnik wyjaśniła, że gmina może się starać o zwrot części funduszu z budżetu państwa. Dziś
najważniejsze jest by podjąć uchwałę. Fundusz ustalany jest wg dochodu na mieszkańca gminy
wg roku poprzedniego.
Fundusz sołecki z odpisu na 2010 rok wynosiłby ok. 210 tys., a wyliczony wg nowej ustawy
wyniesie ok. 207 tys. 
Nowy fundusz ściśle określa zadania, na które można przeznaczyć środki finansowe, szczególnie
te określone w ustawie o samorządzie gminnym, czyli zadania własne gminy. Do końca września
należy zwołać zebrania wiejskie na których mieszkańcy zdecydują na co przeznaczyć środki z
funduszu sołeckiego.  Do końca września również sołtys ma czas by złożyć wniosek do wójta o
przyznanie funduszu sołeckiego. Niestety nie Można przeznaczać środków na takie inwestycje
jak przyłącza wodociągowe. Problem będzie również z maszynami, ponieważ gmina nie może
prowadzić działalności zarobkowej. Takie wydatki jak utrzymanie świetlic pozostają bez zmian. 
We wniosku określa się nawet kilka zadań, ale jeśli jedno z zadań nie będzie się kwalifikowało to
cały wniosek Wójt musi odrzucić. Kolejnym krokiem jest odwołanie się Sołtysa do Rady Gmina,
która rozstrzyga spór. 16 lipca odbędzie się spotkanie z sołtysami, na którym zostaną wyjaśnione
wszelkie wątpliwości.
P.  Przewodniczący  powiedział,  że  Wójt  chciałby  by  podjęto  uchwałę  w  sprawie  przyjęcia
funduszu,  ponieważ  tylko  w  tym wypadku  sołectwa  otrzymałby pieniądze  na  inwestowanie.
Komisja  Finansowa  zaakceptowała  pozytywnie  uchwałę  ws  przyjęcia  funduszu.  P.
Przewodniczący spytał, czy są głosy przeciw?
5 sołectw traci na nowym funduszu, ale 9 zyskuje, 4 pozostają na podobnym poziomie.
P. Przewodniczący powiedział, że należy wypracować plan działania:
- spotkanie sołtysów;
- plan zebrań wiejskich;
- spotkanie komisji statutowej;
- jakie działania będą mogły być realizowane.
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P. Urbański zwrócił uwagę, że Stowarzyszenie Sołtysów nie wniosło uwag do tej ustawy, nawet
nie wnikali w to czy będzie to dobre rozwiązanie czy nie.
Głos zabrał P. Stanisław Kulwicki Sołtys Borówna. Powiedział, że do tej pory jakoś to wszystko
się układało i nasz fundusz był dobry, a zarządzanie centralne wszystko psuje.  
P. Orzech powiedział, że można mieć żal do wszystkich tych sołtysów, którzy byli zaproszeni jak
było  zakładane  Stowarzyszenie  Sołtysów  woj.  Toruńskiego  Toruńskiego  nie  przyszli  na  to
spotkanie. Z naszej gminy uczestniczył w spotkaniu tylko on sam. 
P. Urbański powiedział, że zawsze takie inicjatywy są przed wyborami by pozyskać wyborców ze
wsi. 
P. Przewodniczący powiedział, że niestety w rządzie rządzą partie polityczne i tego nie da się
zmienić. 
P. Przewodniczący przypomniał, że jest wola by fundusz sołecki powstał w naszej gminie. Bilans
ogólnego odpisu jest podobny. Jeśli fundusz powstanie będzie trzeba uchylić niektóre uchwały
dotyczące środków dla sołectw. 
P. Skarbnik poinformowała, że sołectwa nie będą mogły dofinansowywać dnia dziecka, czy dnia
kobiet.  Można  natomiast  dofinansować  imprezy  integracyjne  mieszkańców,  czy  festyny
kulturalne.
P. Przewodniczący dodał, że imprezy muszą być zaplanowane i jeśli się ich nie zorganizuje to
pieniądze na nie przeznaczone przepadną z końcem roku budżetowego.
P. Pasiński spytał, czy trzeba we wniosku wskazywać konkretne terminy?
P. Skarbnik odpowiedziała, że nie, tylko nazwy działań. 
P.  Orzech  spytał,  czy środki  niewykorzystane  mogą być  przeznaczane  na  rezerwę  sołecką  i
wykorzystane w następnym roku?
P. Sekretarz powiedział, że niestety nie.
P. Kulwicki powiedział, że powinna być rezerwa chociażby ze względu na klęski żywiołowe.
P. Wójt odpowiedział, że na takie cele jest zawsze rezerwa.
P. Orzech powiedział, że może się okazać, że w ciągu roku podniosą się koszty jakiejś inwestycji
i sołectwu zabraknie pieniędzy na jej zrealizowanie.
P. Wójt powiedział, że na takie cele również będzie rezerwa.
P.  Urbański  zwrócił  uwagę,  że  będzie  problem z  realizacją  oświetlenia  ulicznego,  ponieważ
załatwienie dokumentacji  trwa w tej  chwili nawet rok, wiec jak zaplanować taką inwestycję?
Dzielić na etapy?
P.  Wójt  powiedział,  że  np.  w  pierwszym roku  należy  zrobić  dokumentację,  a  w  kolejnym
zrealizować przedsięwzięcie.
P. Przewodniczący poprosił P. Skarbnik o wyjaśnienie sprawy maszyn rolniczych.
P.  Skarbnik  odpowiedziała,  że  maszyny  są  wpisane  na  stan  gminy,  ale  gmina  nie  może
zaspokajać potrzeb pojedynczych mieszkańców, bo to nie jest zadaniem własnym gminy.
P. Sekretarz dodał, że nie ma możliwości dokumentowania dochodów z wynajmu maszyn, nie
można wykazywać dochodów z tego tytułu.
P. Iwańska powiedziała, że mieszkańcy się nie zgodzą na to by sprzedać maszyny.
P. Wójt  zwrócił uwagę, że nie można remontować maszyn z pieniędzy sołectwa. Mieszkańcy
mogą kupić maszyny na współwłasność i użytkować wspólnie.
P. Kłos powiedział, że kiedyś istniały kołka rolnicze, czy można im przekazać maszyny?
P. Przewodniczący powiedział, że można sprzedać.
P. Iwańska spytała o kosiarkę do trawy.
P. Wójt wyjaśnił, że może ona zostać do utrzymania terenów sołeckich.
P. Przewodniczący poruszył sprawę świetlic wiejskich.
P. Skarbnik wyjaśniła, że wszystkie świetlice, które były remontowane ze środków unijnych nie
mogą  być  wynajmowane  pod  działalność  komercyjną,  ponieważ  muszą  służyć  społeczności
lokalnej.
P. Kulwicki spytał, czy w ogóle nie można wynajmować?
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P. Skarbnik odpowiedziała, że można, ale nieodpłatnie.
P. Przewodniczący powiedział, że do tej pory jakoś to się kręciło, ponieważ z wynajmu świetlicy
środki były przeznaczane na utrzymanie.
P. Skarbnik powiedziała, że pomieszczenia sołeckie mogą być wynajmowane np. na sklepy, ale
umowa musi być z wójtem i musza być wystawiane faktury vat.
Świetlica  w  Kolnie  będzie  mogła  być  wynajmowana,  ponieważ  nie  była  remontowana  ze
środków unijnych, dochód będzie wpływał na konto gminy, po czym środki będą wracały do
sołectwa.
Świetlic remontowanych ze środków UE nie można wynajmować przez 5 lat.
Powstanie regulamin użytkowania świetlic wiejskich, który wejdzie w życie najprawdopodobniej
od stycznia przyszłego roku.
P. Wójt powiedział, że środki, których sołectwa nie wykorzystają w tym roku, przejdą na kolejny
rok jako zwiększenie  funduszu sołeckiego.  Np. Osnowo inwestuje  w kanalizację i  na pewno
będzie ona zrobiona za kilka lat z innych pieniędzy niż sołeckie. Zostanie ona wpisana w plan
inwestycji.
P. Skarbnik powiedziała, że każdy fundusz może być indywidualnie zwiększony przez Wójta.
P.  Kulwicki  spytał,  jak  planować  remonty  na  przyszły rok,  jak  się  nie  zna  cen  jakie  będą
obowiązywały.
P. Przewodniczący powiedział, że należy porównywać ceny i wypracować średnią i realną cenę.
P. Przewodniczący poruszył sprawę melioracji.
P. Kulwicki powiedział, że nie odpuści tego, rowy znowu będą zaniedbane.
P. Przewodniczący wyjaśnił, że rowy szczegółowe nie mogą być robione za gminne pieniądze, bo
to nie jest zadanie własne gminy. Problem podobnego typu będzie w Kałdusie, ponieważ tam z
kolei dofinansowywano Spółkę Wodną.
P. Skarbnik powiedziała, że sołectwa nie mogą dofinansowywać klubów sportowych, OSP. Nie
można dofinansowywać parafii, chyba, że jest to finansowanie zabytków.
P. Przewodniczący podziękował za dyskusję.
P.  Przewodniczący odczytał  uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na wyodrębnienie funduszu
sołeckiego  w  2010  roku.  Poddał  uchwałę  pod  głosowanie.  Wynik  głosowania:  12  „za”,  1
„wstrzymujący”.

Ad. 3.
Czynności końcowe.
P. Urtnowski poruszył sprawę ceny wody. Są duże straty.
P. Przewodniczący odpowiedział, że musi być podwyżka, ponieważ część wody kupowana jest z
Gminy Kijewo Królewskie i trzeba się dostosować, żeby nie dokładać.

Na tym obrady XXIII Sesji zakończono.
Protokolant
............................
Chełmno, dnia 4.07.2009 roku.
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